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Repetance

Repetance ةالتَّوب

Repentance

ةالتَّوب

.ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله): التَّوبةُ تَجب ما قَبلَها1

1- The Prophet (S) said, ‘Repentance erases whatever precedes it.’[Mustadrak al-Wasa’il, v. 12, p. 129,
no. 13706]

2لَه لا ذَنْب ـنمن الذَّنبِ كم التّائب :(هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول.

2– The Prophet (S) said, ‘He who repents for his sin is like one who has no sin.’[Kanz al-’Ummal, no.
10174]

3الذُّنوب لوتَغْس القُلوب ِرةُ تُطهالتَّوب :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.

3- Imam Ali (a.s.) said, ‘Repentance purifies the hearts and washes away the sins.’[Ghurar al-Hikam,
no. 1355]

The Status Of One Who Repents

منزِلةُ التّائبِ
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4تائبة ؤمنةتائبٍ أو م ؤمنن مه‏ِمال إل بأح ءَش ليس :(هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول.

4- The Prophet (S) said, ‘There is nothing more beloved to Allah than a penitent believer – man or
woman.’[Bihar al-Anwar, v. 7, p. 21, no. 15]

.ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله): كل بن آدم خَطّاء، وخَيرالخَطّائين التَّوابون5َ

5– The Prophet (S) said, ‘Every son of Adam is a sinner, but the best of the sinners are the penitent
ones.’[al-Durr al-Manthur, v. 1, p. 626]

ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله): لَه أفْرح بتَوبة عبدِه من العقيم‏الوالدِ، ومن الضـالِ الواجِدِ، ومن الظّمآن6ِ
.الوارِدِ

6– The Prophet (S) said, ‘Allah rejoices for the repentance of His servant more than the barren rejoices
for having a child, and more than the lost one who finds his way, and more than the thirsty one who finds
water.’[Kanz al-’Ummal, no. 10165]

The Penitent Ones

التّائبونَ

7،قالح ولُزوم ،لكُ الباطوتَر ،هلمع ه‏ِ فعةٌ: النَّصيحةُ للامةُ التّائبِ فأربا عأم :(هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول
.والحرص عل الخَيرِ

7- The Prophet (S) said, ‘There are four signs to the penitent person: honesty in his work for the sake of
Allah, avoiding misdeeds, adhering to what is right, and eagerness for what is good.’[Tuhaf al-’Uqul, no.
20]

8ياهقَوها بمهِم وقُلوبِهِم وسيونع بذُنوبِهِم نُص اروا أشْجسـ :غَر صفِ التّائبينو ـ ف (لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام
. النَّدَم، فأثْمرت لهم السلامةَ، وأعقَبتْهم الرِضا والرامةَ

8- Imam Ali (a.s.) said, describing the penitent ones, ‘They planted the trees of their sins before their
eyes and hearts, and watered them with the water of remorse; thus they produced safety for them and
left them with contentment and dignity.’[Bihar al-Anwar, v. 78, p. 72, no. 38]



9ماء حواتِ بنَضنارِ الشَّه تارقَطَعوا أس ... ن الّذينلْنا معناجاته ـ: واجم ـ ف (لامالّس لَيهع) العابدين زين ـ الإمام
ياةالح فْوِ ماءبِص هلةَ الجيعلوا أووغَس ،ةالتَّوب .

9- Imam Zayn al-Abidin (a.s.) said in his intimate supplication, ‘Place us among those … who extinguish
the fire of desires by shedding the water of repentance, and wash the plates of ignorance with the purity
of the water of life.’[Ibid. v. 94, p. 127, no. 19]

The Acceptance of Repentance

ةالتَّوب قَبول

. ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): من اُعط التَّوبةَ لَم يحرم القَبول، ومن اُعط الاستغْفار لَم يحرم المغفرة10َ

10- Imam Ali (a.s.) said, ‘A man who is blessed with repentance will not be deprived of its acceptance,
and a man who is blessed with seeking forgiveness will not be deprived of forgiveness.’[Bihar al-Anwar,
v. 69, p. 410, no. 124]

When Is Repentance Accepted?

مت تُقبل التَّوبةُ ؟

11تَهه‏ُ تَوب‏القَبِل عايِنأنْ‏ ي ل‏قَبن تابم :(هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول.

11- The Prophet (S) said, ‘A man who repents before he sees [the angel of death], Allah will accept his
repentance.’[al-Kafi, v. 2, p. 440, no. 2 al-Kafi]

12للجاهل ةٌ، وكانتتَوب من للعالـ لَم ي هلْقح إل دِهوى بي‏ـ وأههذه لَغتِ النّفسإذا ب :(لامالّس لَيهع) الباقر ـ الإمام
.تَوبةٌ

12- Imam al-Baqir (a.s.) said, ‘When the soul reaches this – and pointed at the back of his throat –
there will not remain a chance to repent for the knowledgeable man, but there will remain a chance for
the ignorant one.’[Ibid. no. 3]

ـ الإمام الرِضا (علَيه الّسلام) ـ وقد سئل عن علّة إغْراقِ ‏اله‏ِ فرعونَ وقـد آمن به وأقَر بتَوحيـدِه ـ: لأنَّه آمن عند13َ



.رؤيـة الباسِ، والإيمانُ عندَ رؤية الباسِ غير مقبولٍ

13- Imam Ar-Ridha’ (a.s.), when he was asked about the reason for Allah’s drowning the Pharaoh after
he believed in Him and attested to His oneness, replied, ‘Because he believed after he saw the wrath [of
Allah], and belief at such a time is not accepted.’[Bihar al-Anwar, v. 6, p. 23, no. 25]

Remorse Is Repentance

النَّدَم تَوبةٌ

. ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله): النَّدَم تَوبة14ٌ

14- The Prophet (S) said, ‘Remorse is repentance.’[Kanz al-’Ummal, no. 10301]

15غْفارتاس الخَطيئة عل النَّدَم :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام .

15- Imam Ali (a.s.) said, ‘Remorse for a sin counts as seeking forgiveness.’[Mustadrak al-Wasa’il, v. 12,
p. 118, no. 13674]

16الذَّنب رّفالقلبِ ي نَدم :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام .

16- Imam Ali (a.s.) said, ‘Remorse of the heart offsets the sin.’[Ibid.]

Appropriate Confession [of One’s Sins]

حسن الاعترافِ

17هملبع رفتَخي طيعن مم خَير بذَنبِه رقعاصٍ ي :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.

17- Imam Ali (a.s.) said, ‘A sinner who confesses to his sin is better than an obedient man who brags
about his deed.’[Ghurar al-Hikam, no. 6334]

18به ن أقَرم ن الذَّنْبِ إنْجو مه‏ِ، ما يوال :(لامالّس لَيهع) الباقر ـ الإمام.



18- Imam al-Baqir (a.s.) said, ‘By Allah! None will be safe from his sin except the one who admits
it.’[Bihar al-Anwar, v. 6, p. 36, no. 56]

ـ الإمام الباقر (علَيه الّسلام): لا واله‏ِ ما أراد اله‏ُ تَعال من النّاسِ إ خَصلَتَين: أنْ يقروا لَه بالنّعم فيزيدَهم،19
.وبالذُّنوبِ فَيغفرها لَهم

19- Imam al-Baqir (a.s.) said, ‘By Allah! Allah wants but two traits to be present in people: to
acknowledge His favors so that He may increase them, and to confess their sins so that He may forgive
them.’[al-Kafi, v. 2, p. 426, no. 2]

The Pillars Of Repentance

ةالتَّوب معائد

ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): التَّوبةُ عل أربعة دعائم: نَدَم بالقَلبِ، واستغفَار باللّسانِ، وعمل بالجوارِح، وعزم أن20ْ
عودلا ي.

20- Imam Ali (a.s.) said, ‘Repentance stands on four pillars: remorse with the heart, asking for
forgiveness with the tongue, work with the limbs, and resolve not to repeat [the offense].’[Bihar al-
Anwar, v. 78, p. 81, no. 74]

21ل لهذا، فه ومي إل اجج‏الحنذُ زَمنياً موال لَم أزَل ّإن :ن النَّخَعشَيخٌ م ـ وقد سألَه (لامالّس لَيهع) الباقر ـ الإمام
حقَّه قذي ح لك إل يدتُو ّـ: لا، حت فقال ،علَيه دْتأع ثُم ،تفَس :؟ قال ن‏تَوبةم.

21- Wahab b. ‘Abdu Rabbih narrated on the authority of a shaykh from [the tribe of] Nakha’a, who said,
‘I said to Abu Ja’afar (a.s.), ‘I have been a governor since the time of al-Hajjaj until this very day - is
repentance possible for me?’ He remained silent. When I repeated the question, he said, ‘No, until you
compensate everyone for his lost rights.’[al-Kafi, v. 2, p. 331, no. 3]

Types Of Repentance

ةأنواعُ التَّوب

22ةيلانةُ بالعيلانوالع ِربالس رةً ،السذَنبٍ تَوب لل دِثأح :(هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول.



22- The Prophet (S) said, ‘Make a repentance for every sin; public [repentance] for public [sins] and
private [repentance] for private [sins].’[Bihar al-Anwar, v. 77, p. 127, no. 33]

Sincere Repentance

ةُ النَّصوحالتَّوب

ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله) ـ وقد سئل عن التَّوبة‏النَّصوح ـ: هو النَّدم عل الذّنبِ حين يفْرطُ منكَ،23
.فتَستَغفر اله‏َ بِنَدامتكَ عند الحافرِ، ثُم لا تَعود إلَيه أبداً

23- The Prophet (S) said, ‘Sincere repentance is remorse for the sin as soon as it slips out from you;
then you ask Allah for forgiveness, then you never return to it.’[Kanz al-’Ummal, no. 10302]

.ـ الإمام الهادي (علَيه الّسلام) ـ وقد سئل عن التّوبة النَّصوح ـ: أنْ يونَ الباطن كالظّاهرِ وأفْضل من ذلك24َ

24- Imam al-Hadi (a.s.) when he was asked about sincere repentance, said, ‘ [It is] when the inner self
becomes identical to the outer behavior, and even better than it.’[Bihar al-Anwar, v. 6, p. 22, no. 20]

Postponing Repentance

ةالتَّوب تَأخير

25ها بالتَّوبةوحم ِلجئةً فعيس فْتإنْ قار :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام .

25- Imam Ali (a.s.) said, ‘If you commit a misdeed, hasten to erase it with repentance.’[Ibid. v. 77, p.
208, no. 1]

. ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): مسوِف نَفسه بالتَّوبة، من هجوم الأجل عل أعظَم الخَطَر26ِ

26- Imam Ali (a.s.) said, ‘The one who procrastinates in repenting for himself faces the greatest danger
from the [sudden] attack of death.’[Mustadrak al-Wasa’il, v. 12, p. 130, no. 13707]

.ـ الإمام الجواد (علَيه الّسلام): تأخير التَّوبة اغْترار ،وطُول التّسويفِ حيرة27ٌ



27- Imam al-Jawad (a.s.) said, ‘Postponing repentance is an illusion, and long procrastination is
perplexity.’[Tuhaf al-’Uqul, no. 456]

What Is Easier Than Repentance

ةن التَّوبنُ مالأهو

28،القَضاء نوإنْ أحس الدَّين ن علَيهماً ممه وأقَل حن‏النّاسِ أروم ني‏د ن‏لَيس علَيهإنَّ م :(لامالّس لَيهع) ـ المسيح
ةَ وأنابالتّوب ةَ وإنْ أخْلصالخَطيى لمن عماً ممه حوالخَطيئةَ أر لعمن لَم يوكذلكَ م.

28– Prophet Jesus (a.s.) said, ‘The man who has no debt to people is more comfortable than the one
indebted, even if he repayed his debt; and similarly the man who has not committed any sins is more
comfortable than he who has committed sins, even if he has sincerely repented and returned [to the right
path].’[Ibid. no. 392]

29ن طَلبِ التَّوبةنُ موكُ الذَّنبِ أهتَر :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.

29- Imam Ali (a.s.) said, ‘Abandoning sin is easier than asking for forgiveness.’[Bihar al-Anwar, v. 73, p.
364, no. 96]

Allah Conceals The Sin of The Penitent One

ستر اله‏ِ علَ التّائبِ

30،علَيه تُمَوبِقاعُ الأرضِ أنْ ت ،علَيه تُرأنْ تَس هوارِحج ترواُم، ه‏ُ علَيهال تاب ن تابم :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام
علَيه تُبَت فَظَةُ ما كانتتِ الحيواُنْس.

30- Imam Ali (a.s.) said, ‘Allah turns mercifully to the one who repents, and his limbs are ordered to
keep his secret, and all the places on earth to conceal for him [his sin], and the record-keeping angels
to forget whatever they wrote about him.’[Ibid. v. 6, p. 28, no. 32]

Changing Sins Into Good Deeds

تَبديل السيِئاتِ حسناتٍ



ـ الإمام الصادق (علَيه الّسلام): أوح اله‏ُ عز وجل‏إل داوود النَّب عل نبينا وآله وعلَيه السلام: يا داوود، إن31ّ
عبدي المؤمن إذا أذْنَب ذَنبا ثُم رجع وتاب من ذلكَ الذَّنبِ واستَحي منّ عندَ ذِكرِه غَفَرت لَه ، وأنسيتُه الحفَظَةَ
ميناحالر محوأنا أر نَةَ، ولا اُبالالحس دَلْتُهوأب.

31- Imam al-Sadiq (a.s.) narrated, ‘Allah, the Exalted, revealed to Prophet David [Prophet David (a.s.) is
known in the Arabic tradition as Dawud (ed.)] – peace be upon him and on our Prophet, ‘O David! When
My believing servant commits a sin and then returns [to Me] and repents for that sin and is ashamed in
My presence every time he remembers it, I will forgive him and cause the recording angels to forget it
and change it to count as a good deed, and I will not care about it further, for I am the most
Merciful.’[Bihar al-Anwar, v. 6, p. 28, no. 30]

Speculating On Allah’s Judgment

التَّأ لّ علَ اله‏ِ

.ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله): ويل للمتَألّين من اُمت، الَّذين يقولونَ: فُلانٌ ف الجنّة، وفُلانٌ ف النّار32ِ

32- The Prophet (S) said, ‘Woe to those who foretell [about Allah’s actions] from among my community
– those who proclaim that x will go to Paradise, but y will go to the Fire.’[Kanz al-’Ummal, no. 7902]

ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله): إنَّ رجلا قال يوما: واله‏ِ، لا يغفراله‏ُ لفُلانٍ! فقال اله‏ُ عز وجل: من ذا الّذي33
.تَالّ علَ أنْ لاأغفر لفُلانٍ؟! فإنّ قد غَفَرت لفُلانٍ، وأحبطْت عمل الثّان بقوله: لا يغفر اله‏ُ لفُلانٍ

33- The Prophet (S) said, ‘A man said one day, ‘I swear by Allah that He will not forgive so and so.’
Allah, the Exalted, said, ‘Who is he to foretell about what I will do – that I will not forgive this man? I
indeed have forgiven him and annulled the work of the foretelling man because of his saying, ‘Allah will
not forgive him.’[Wasa’il al-Shi’ah, v. 11, p. 267, no. 13]
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